STATEMENT ON TISTIMONY OF HARDOL H. TOWNSEND BEFORE THE HOUSE
OF REPRESENTATIVES SUBCOMUITTEE OF THE SPECIAL CCMMITTEE
ON UN-AMERICAN ACTIVITIES, LOS ANGELES, CALIFORNIA,

MAY 26, 1943, 2:00 P. M.

Harold H. Townsend, formerly chief Supply and Transportation officer
at the Poston, Arizona Relocation Center, appesred under oath before the
subcommittee in an executive session on May 26. Some time prior to June
10, 1943, a transcript or excerpts from Townsend's testimony were supplied
the press by the committee. Later a transcript was given the Project
Director of the Poston Center. The Director and staff of the center have
reviewed the Townsend testimony carefully and have prepared documentary
evicence bearing on most of Townsend's assertions. We wish to take this
opportunity to present for the record the comments of the Var Relocation
Authority on Townsend's testimony.

There is scarcely a page of this testimony that does not contain
one or more false, misleading or exaggercted statements. While some of
these statements are of comparatively trivial consequence, there are many
others that misinform the Committee on fundamental aspects of ‘administra-
tion at the Poston Center. It is on these latter comments in particular
that the War Relocation Authority has prepared detailed comment.

Townsend's complete unreliability as a witness is revealed in his
opening statement to the Committee when, in resnonse to the direct question,
"Have you ever served in the United States Army?", he replies, yes, for
six months in France in 1918. As a matter of fact, Townsend never served
in the Army. For the entire period of American participstion in the first
World War, Townsend was employed as a superintendent of guards by the Carter
0il Company of Tulsa, Oklshoma. In February 1919, three months after the
Armistice, Townsend was sent as a YMCA worker to France where he served for
six months as a hut secretary.

Of much greater seriousness, from the point of view of the committee
before which Townsend appeared, is the false and misleading picture Town-
send presented of conditions at the Poston Relocation Center, particularly
during the period from November 18 to 24, 1942, during which one of the
three camps at Poston experienced a sit-down strike and mass demonstration
by & number of evacuees against certain policies of the War Relocation
Authority and certain concditions at the center. During the strike Townsend
becams so emotionally upset and frightened that he reported a great many
imaginary dangers, talked so irresponsibly to other members of the adminis-
trative staff that he threstened to spread panic among them, and finally
left the center in a government automobile.

* Kk ok ok ok % ok Kk % *

Presented before Costello Subcommittee of House Committee on Un-American
Activities July 7, 1943.
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After the strike Townsend rsturned and in an interview with the
Project Director (of which a stenographic record was mede) admitted that
he had been wrong in his actions‘during'the strike, admitted thet he had
greatly exaggerated the seriousness of the situation, andé acknowledged that
he was wrong in leaving his post of duty, Towncené's record prior to the
strike had been poor. That record, together with his conrduct curing the
disturbance caused the Project Director to ask for his resignetion.

After Townsend realized that he had been dismissed, he took the
course not infrequently followed by disgruntled employees. He prepared
a long and highly emotional statement purporting to be a description of
conditions in the Poston Center. This he broadcast throughout the
country. One copy came into the possession of the War Relocation Authority
in April 1942, :

This same statement formed the basis of the testimony before
the subcommitteec. As a matter of fect, ‘there is ample internal evidence
in the testimony itself that Townsend's hearing before the Commitise
consisted simply of Townsend reading this prepared statement into the
record with appropriate leading questions from time to time by the
Committee's investigator. There was no cross-examinetion, and every
statement, no matter how clearly fantastic, was accented for the record
at face value. '

On June 18, 1943, when the subcommittee visited the Poston Canter,
the Project Director, having reviewed Townsend's testimony, asked for
the privilege of making a statement on it for the record. The subcommittee
refused to hear him. Ve have, therefore, in the interest of pressnting
the facts for the record, reviewed the testimony at length and prepared
the attached summary of false statements mede by Townsend together with
an outline of the facts of each situation. All comments made on the fol-
lowing pages are fully documented in the records of the Viar Relocation-
Authority,

Attachment
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FALSE STATEMENTS OF 1AROLD H. TOWNSEND BEFORE THE HOUSE OF REPRE-
SENTATIVES SUB-CCMMITIEE OF THE SPFCIAL COM'ITTEE O UN-
AMERICAN AGTIVITIES, LOS ANGELES, CALIFORITIA,

MAY 26, 1943, 2:00 P.ii.

“Page 2

Questicn: Mave you ever served in the United Statés Army?"
Answer: yes. M

Questions "When?"

Answer: "1919."

Question: "Did you serve in France?"

Answer: "Six months ia France."

Cémment

RPecords of the War Departumen® of men who served in the mited
States Army during the last war contain no record of military service
by Harold l. Townsend. Records of the Carter 0il Company, Tulsa,
Oklahoma, show that Tounsend was employed by that company as a Super-
intendent of Guards from iarch 1, 1917 to January 15, 19190. Recoi'ds
of the YWCA indicate that Townsend served in France as a YHCA hut :
worker after the last war, from February, 1919 to August, X949;

Page 9
Questinmn: "Do they have a hospital in Poston?"
Answers "They have a very fine hospital, a very large hospital,
: modern in every resspect. Large eancugh to nandle ap-
{ proximately 600 people and is usually f£filled."
Comment

The official rated capacity of Poston Ceneral Hospital is %50
beds with 120 beds available for occupancy. The average dally census
of the hospital from July, 1942 to lay &1, 1943, is given in the fol-
lowing table. The average daily census of patient for this period is
98.1. : :

C-033%-P3-BU-005-1P
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n)

Patient Days

in Hospital Days Daily Average

July 2285 T84T

August : 2827 gliz

September 2886 ° 96.2

October ‘ 3115 100.4

Hovember 5285 108.5

December . 3407 109.9

January 3457 111.5

February 3157 ) 12T

iiarch 2013 93.9

April : 27856 8928

Hay 2777 : 89.6
Page 10
Questions "Do you recall how much food was consumed daily?"
Answer "We, by actual count, supplied 58 tons of subsistence

per day." :

Comment

During the month of December, 1942 -- the last month when lir.
Townisend was on duly at the project -- the average guantity of food

delivored to evacuee mess halls was 27 tons per day. The evacues
population in the ceauter at that time was approximately 18,000.

Page 11

Question: "The amount of the food and the type of .food was deter-
mined by the WRA in Washington; is that correct?"

Answvers "Largely so, yes, sir."

Comment :

During the period when ifr. Townsend was on duty ‘at the Poston
Relocation Center, supervision over the requisitioning of food by the
center was exercised by the regional office of the War Relocation Au-
thority in San Francisco, California. Since January, 1943, similar
supervision has been exercised by the Washington office.

Page 12
Mr. Townsend: "The information that was furnished me by certain
friendly groups was that they had placed different

types of emergency food in secret cellars under the
mess halls for the invasion armies and parachute

C-0336-P4-BU-COS-WP
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troopers. But in addition to that they had large
caches of food throughout the desert, buried, that
could be used for similar purposces. And this informa-
tion was furnished by friendly Japansse who were en-
deavoring to get special favors, and we were constantly
trying to find out what was happening to certain sup-
plics, and we always had a number of Japanese that
would give us information for an exchange of favors."

Comment

This story is entirely without foundation and was never men-
tioned by Mr. Townsend during the time he was employed at Poston. It
is impossible that the evacuees could have stored food under the desert
conditions at Poston in a manner to presérve it more than a few days.

Page 13

Mr. Townsend: "At numerous times we had these thieves caught, and
produced evidence and information about the process
of the entire thieving ring, The matter was placed
before Mr. Empie, and lMr. Head, and Mr. Gelvin, and
the M. P. suthorities, and it was always stopped, be-
cause there was no way that they could see that we
would be lLenefited by trying to prosecute them. ¥We
then established a daily loss of approxirately $500
through the thefts within the camp, which was agreed
upon by all of us, and cven at that they would not
take any saction towards prosecution.”

Comment

Records of the Poston Intecrnal Security Office indicate that
Mr. Townsend made only three complaints about what he coasidered il=-
legal activities within the project area. One was concerned with the
fact that property of an evacuee was missing from a shipment received
from the Salinas, California Assembly Centcr. Another had to do with
three small Japanese boys playing hide-and-seek in Mr. Townsend's car.
The third had to do with an evacuee securing scrap lumber from the
salvage depot without authorization.

Page 16

Question: "Was the food that you served to the Japanese at Poston
; das good or botter than that being served to the Army?"

Answer: "It was superior in every way c.cececese”

C=-0336~P5~-BU~-COS-WP



Comment

Food at Poston was and is requisitioned throupgh the Juarter-
master Corps. Ia quality it is equal to or lower than that served
at training camps and other Army centers. In quantity it ie sub-
stantially less than that provided by the Army as cvidenced by the
ration cost, which has not exceeded 45¢ per person per day.

Page 17

Question: "Terc the Japanese served ice cream at Poston?"
Answer : "veg, sir, we had ice oream brought to us evury day

from the Golden State Creamery Company." -

Conmrment

With regard to this statement, we have the following comment
submitted by Mr. Joe A. Petta who has served as Aszistant Cajcf
Steward at the Posten Center since June, 1942:

"Jo ics cream has cver bren purchased with government
funds for evacuses. JLoc cream reccived at Poston is paid
for im oue of the following ways:

"l. It is purshased by the comuunity steres using

evacuee funds, for rc-sale to evacucce

"2, Small quantitiss were purchased ococasionully

for the porsonncl mess during the summer of
1942. The poresonnel mess is operated as-a
govermnment nmissec, ami its oxpenses are paid by
employecs.”

Page 17

“ Questions "And milk?"
Answer: "{ilk orders ran from 8,000 to 12,000 quarts of houwo-
genized milk overy day."
Comment

. ifilk received at the center has never exceoded 8,000 quarts
daily. Deliveries reached this figure during part of Dccember 1942
end January 1943 ac a result of incrcasod requisitions authorized
by Mr. Townsead without consulting the Project Steward.

¢©033E-P6-BU-COS~-VP
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The current contract calls for maximum deliverics of 6,264
querts daily, but there is an agreement with ¥he vendor thet de-
liveries to the¢ ceater are coantingent upon the nceds of nilitary es-
tablishments in the area and upoun the reguiroments of other consumers
The vendor has rscehtly notified the center.that deliveries are like-
ly to be reduced drastically in the near future.

Page 17

Questions : "And butter?® :

Answer: "We g;d the finest grade of Challenge butter and other
hlgb-gradc butter that we could buy.

Comment l

On January 28, 1943, tine War Rolocation Authority instructed
all centers to discontinue the purchase of butter and to substitute
olcomargarine. Then point rationing on meats and fats:was initiated
on March 9, 1943, thc rostrictionson the purchuse of butter was
lifted, with the provisn that two conditions must be met: (1) that
the regular civilion allowsncu of 16 points per’ woek for meats and
fats should not be exceeded; and (2) that in the cvent of civilian
shortages, butter purchas«s should be' discontinusd. Throughout this
entire peried, tho Poston Center has centinued to use oleomargarine
btcausc of its lower ratien point valus and lower cost.

Page 17
Quecstion: "Was therc plenty of mcat and sausage of all kinds
" supplied?" :

Answers "The finest cuts and grade A meats; dquartors and full
carcasses of lambs and pork, and the best cuts of beefl
were brought in; on an averuge of onc refrigerator car
a day."

Questions M1 believeiyou stutcd that all of it was of the very
best grade?"

Ansvicrs "The finest grade that we chuld get."

Qucstions "™ios the gradc of food better than that obtained by
our own citizens ian the markets and stores?"

hnswers - "Yery micn better than you can -buy in the open market.”

Comment

N

licats procurcd at Poston and other rolocation centers have gen-

erally been U. S. Commercial (third) gradc or lewer. As a matter of

C-0336-P7-BU-COS~WP
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policy the VWar Rclocation Authority avoids prozur-ment of commoditics
7

known to be scarce in the markets where purchascs are made. In

November, 1942, voluntary mcat rationing was introduced in

he six

174
—
westera centers. This program was cxtended Yo the four easteran cunters
in January, 1943. All mandatory rationing restrictiouns of the Cfiice
of Price Administration are being snd have been applicd at all centers.

Page 19

Question:
Answer:
Question:

Answer:

Question:

Answer:

"lhat was done with the garbage?"
ngipon
Mihat was done with th< garbage?"

"It was taken -=- wo would load it onto cquipment and dig
ditenes and tarow it into the ditches and cover it up."

"ihat happencd with refureunce to the idea of fecding it
to the hogs?" : : :

"Up until January 30th there was nothing done at all.,
About January 30th Wushington wrote th: dircctor and
askcd hic how meny hogs they had to uss the 9 or 10
tons of garbage that we had in the camp, and ve had
been out trying to buy nogs, pnd we had every hog in
southern California--through this same group that wasg
building this $25,000,000 corporation, we had cv.ry hoj;
farm and every cattle farm tabulated, and we xnow all
the hogs availuble, so ne had this hogiman eheck tho hogs,
and at thc time thc letter was rocelved therc wasn't «
hog in. the c¢smp. They then, without any knowledpgt on
the part of the supply depurtment, ordercd in 209 200-
pound hogs, and they snswored Washiagton by telling
them that we nad 200 hogs.

"I would lilzc to enlarge a littlc bit upon that. If you
know anything about hogs, you know you woulda't want to
start focding 200-pound hogs.  They wre rendy for the mar-
ket. They bought 200 200-vound hogs and pald 25 cents a
pound for them. The sae herd of hogs, as listed in the
market; eould have bLgen bougnt for 17 cents a pound, and
they were hogs that wo were considering tuying for butcher-
ing for pork. They were too,old to be handled for fcecders,
and that order should have been for hogs that would have
cost $10 or §15, to fced the¢ gurbage to, -instead of paying
25 cents a pound. Now they have this number of hogs down
there, weighing 300 or 400 pounds, and they are not fiv
for anything excent lard,"

C-033%6-P8-BU-C0S-WP
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Somment .

Durine December, 1942, pursuart to e general policy adopted b
(> b ? B

¥

_the Wer Relocation Authority on December 3, 1942, steps were taken

to establish a swine projsct at the FPoston Center. Three hundred
pigs were purchrased Janusrcy 17, 1943, in nceordance with standerd
governmental procursment procedure. The pigs averaged 145 pounds
each., Since then, 325 more nigs, averaging 115 pounds each, have been
purchasazd. ALl were garbage broke, @ouble vaccinated feeder pigs,

Question: "ip. Townsend, how meny warehouses did you say were under
: H v,
your jurisdiction at Poston?

Answer: AR 27 %
Question? 1807
Answer: 1180 warehouses.b =
Thare were 90 warehouses on the entirs projsct, including six
at the Perker railhead.

Question? "How many Japcnecs vere employed in the wearehouses?"
Answer: ®2700, 1 believe, in the -- now, wait a minutei In the

warehouses, no. I think there were=~-—-*

Guestiont "An approximation will be &all right."
Angwer: “Ihore were 620 Japuneze end 4 white supervisors in the

o)
warehousesa.”
!

Comment

The maximum number of Japsnece ever to be employed in the ware-
houses was f00. They were employed during tlie month of December, 1242,
ané distributed as follows:

UnitNo.-1 59
. i Ne w8 1C7
Unit No. 3 60

¢~03%6-P9-BU-COS-WP
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Page 22

Mr, Townsend: ‘"Now, as for the furniture, of course, the Poston de-
vc?opmant includes & very marvelous Caucasian person-
nel conter, The plan showed 54 modern bungalows, and
two dormitories, three stories, one for women and one
for men, snd the administration homes, which would cost

comewhere betweecn fifteen and twenty thousand dollers,
There were to be four of them, and a beautiful park
area, with swimming pools, and so forth, And this
furniture was purchased for that purpose, to furnish
those, It was all btonght from Barker Brothers, and
the prices on it were not reasonable, They were very,
very high in consideration of the many, meny carloads,
Ve must have had, ch, at least 20 carloads of that
type of furniture M

Commet

Omrters provided for the administrative staff at Poston include
eight four-room.cottages built during the initial construeticn period
by the Avmy; twenty-four housekeeping apartments of from two to six
rooms in onc-story barracks-type buildinge of temperary construction,
cimilar to the theatre-ol-operations construection found throughout the
center; and 159 rooms size 7 x 14 feet in barracks-type dormitories,
Eaech barracks dormitory contains a bathroom and from ten to twelve
rooms

individual administration homes other then the eight cottages built by
the Army,

There are no three-story bulldln"", no modérn bungalows, and no

In accordance with the custcmary practice in publie or private
projects in such isolated locations as Poston, staff quarters are fit-
ted with essential furniture, Furniture for the quarters at Poston was
not all purchased from Barker Brothers, but in fact was sccured from a
number of vendors, chiefly in Los Angeles vhere the purchases were made
by the 0ffice for E ergency Management,

A1l staff members pay rent to the goverrment based upon the
size and character of accommodations furnished,

C-0336-P10-BU—COS-WP
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Page 22

Question: "In addition to the food stored in the warehouses,
what else was stored there?"

Answer: "There were supplies and equipment of every conceivable
type in the numerous warehouses. The C.C.C. had sent
in hundreds of carloeds of miscellaneous equipment,

We had warehouses that we moved the stuff into and
locked up, and they hadn't been opened for months, be-
cause it was just miscellaneous equipment. We didn't
know what it was.”

Comment

The Civilisn Conservation Corps has not shipped in hundreds of
carlosds of miscellaneous equipment. It is estimated that two (2)
miscellaneous carloads (100,000 pounds) would hold all the surplus
items, such as tcols. The C.C.C. automotive equipment that has been
received did not exceed, at the most, ten (10) carloads.. All ware-
houses are opened and inspected regularly in the ordinary course of
businesse <

Page 24

i

Mr. Townsend: "e....Then there is enother thing that occurs to me.
We were very anxious to get school buses. We brought
-in —- we had 400 tezcher, seses"

Comment

Elsewhere in the testimony (psge 34) Mr. Townsend states that
there are 100 Csucasian teschers and 200 or more Japanese teachers.
In fect, 6n December 19, 1942, there were 203 teachers in the Poston
schools: 83 were Cpucasian and 120 were Japanese. These figures
include not only elementary and secondary teachers, but also the
Director of Education, three high school principsls, one elementary
principal, and twelve other supervisory educational personnel.

Page 25
Questiont "Going back to the fleet of dump trucks bought in Los
: Angeles, do you recall the name of the firm those trucks
were purchased from?" :
Answer: "I +think it was Finkelstein. Finkelstein is another .

one of the swindlers that we bought hundreds of thousands

C-0336-P11-BU-COS-WP
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Question:

Answer's

Question:

Answer:

Comment,

-10-

of dollars of equipment from -~ this firm of Finkelstein,
and alweys there was a kick-back to the procurement rop-
resentative

"TIs Finkelstein lonated in Les Angeles?h

“Is that his firm neme?"

"Finkelstein and Company, onc of thesc big salvage com-

ranies,"”

No trucks of any kind were purchaced by the Poston Center from

Finkelstein,

Pago 31

Questionsy -

Answer

Question:

Answers °

Question:

Ansmer:

Comuent

At the time of Mr,
evacuee officcrs in charge of the

“"Were nany. 0%

.

those Kibed on the internal wvoli

ce force?!

"T didn't get® thrt,!

"I askad you, were many of the Kibei on the intcrnal

police forcc?®

- "Yes, a large number of t"em vere.,

"They composed the so-ca&lled goon scuads that you have

referred to?"

"Yos,; sir. -The.poliice force .was largoLy built up of the
gestepo, as I have called them, beecause they tell you
that they hove trained under the German agents, and they
were, in my estimation, the men that were guilty of the
nalicious beating up and all the malicious agitation in
whe caup, because the pclice force voulid not permit any
decent American~born Japanese to take pard, becausc he
might exposge comec of their under-cover work,"

Tormsend's. presence in Poston, there were three
policc dupﬁrtmcnt in the three units,

All of these men verc Nisci, or Amerlc;n-Horq,KﬂchCﬂn-cducqted Japenege,

The officers who assisted them and who held the rank of

Lieutenant in the local police departments were all Nisei
only cne of these had cver been te Japan at any tinme,

of Cuptain in the police departmert of

tkc ranik

ty and ability were unquestionable,

Captaln or
Jopanese;
This man held
Unit Two and his loyal=-
A Tfew Kibei were taken in to cach

C-0336-P12-BU~COS-WP
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of the policc departments as patrolmen, rarticularly because
of their ability to speak Jupancse and to deal with somc of
the older evacuees vho had cdifficulty understanding English,
These men vere picked very carefully, and there has never becn
eny indication that any of them were invelved in troublemaking
or subversive activities.

As to the testimony regarding the Gernan training of any
of the younz men employed as policemen in Poston, Mr, Ernest

~Le MilYer, Director of Police zt Poston, reports that "such

information has never been forarded to me and I have to date

~8een no practiee which would indicatec any such training, I

might add that, hav1ng spent some ponths in Germany in 1936
and svrveyed Nﬂz; police practices, I am thoroughly familiar
with Ccrman methods of training and mannerisms, and I have
never secn any evidence of such training or contact among any
of the Japanese in Poston,"

Page 33

Question: Mho ic the hesd of the cducation devartment at
* Poston?M
Aaswer: - "ir, Cary."
Questions "Do you know anything about Mr, Cory's background?"
Angwer: "Yes, Mr, Cary and most of the Caucasian staff
were. imported from Honolulu, and hc was the
principal of the IHeKinley High School there,"
Comment

Out of a total of e:gAuy-threo Cauccsian school personncl
at Poston, four (inelwding Dr. Cary) were previously employed
in Honolulu,

' C-0336-P13-BU-Cos-irp
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el 18 Pagc 35

Mr, Townsend: "ell, Dr, Cary and his assistant, Ililss--
her name has slipped my mind -=- they drew
up the plan of education and put into
effect, and the textbooks werc ordered--
part of them were shipped in from Honolulu
end part of them were ordered through the
School Boerd in Los Angeles, and then a
number of them were secured from various
other schoole throughout southern California,
They were discarded school books that we
were asked 4o o out and pick up, and I had
a letter from Dr, Cary asking me to pick up

¢ toxtbooks from at least eight or ten different

communitics around California.”

Comment

The first orders for textbooks were taken from the
official textbook lists uscd in the Indian Service. Shortly
after Christmas, the way vas clcared to purchase textbools
through the local procurcment office, All textbocks uscd are
standard texts, used by our Amcrican public schools, and printed
by reputable printing houses. None of the textbooks was securcd
through the Los Angeles school authorities, INo tuxtbookswere
shipped in from Honolulu., Fifty thousand textbooks were donated
to the schools by twelve Cszlifornia school districts.

+R24 Page -39

"The Chairmans Tas there any produce raised around the
Y P
camp and used therc?"

M"The Titncss: There wasn't vhen I left there., If therc
vas, it was put in there since.,

C-0336-P14-BU-COS-1TP
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Cormont

In addition to prodicts harvested and used from ssventy-two
acres farmed within the residsntial blocks batwaer the tarracks, taere
wers £9,720 pounds of vegetables hasvested ou tae acraoage fanued by
the fgricultural Division up to Jenusry 1, 1943. Sinee that time,
agricultural produc,101 has been increased so thet on June 1, 1943,

-

there was a total of 228 acres beine farmed i1 addition to tlhe acrcage
in the blocks. The June first ropcrt shows a tolal of 90l,896 gouxds
of sixteen different types of vegetublos harvested by ihe egriculturil

departient.
Prges 47-83

Most of the lest Dalf of Mr. To'msend's testimony is devoted to
a-lurid snd imeginative descripticn of what Townsend calls a riot at
Poston Center curins the pericd irou November 13 1o November 4, 1642
Hle states that gevermmant properiy was destroyed. that a violen’ mob
took possession of the ceater, that the llfas of tho administrative
personnel were eudangsred, ete. ’ -

v o...nen G

£ number of his aspoadfie siabemerts are deait with in detail
below. However, it should Bs pointed out that there wes no rio% at
Posion, no violsuncs or destruction of goverment property, and no Larn
to Caucasian émployees or their familios.

Camp I at Poston rperlunbeﬁ during the period n-question a
sit-down strilte, accomnanied by a demonstretion and mass reeting
evacuse representatives. This wee not a unified pro-Japareso moverent
as Mr. Tormscend has represented. In fect, Camps IT and IIT were in no
way affected by the incident. Only a part of the netbivities at Cemp I
were suspended by the strike. Ssseantial cerviccs wers mainseined, and
while there wes conciderable tenseness for a time ir vhe relations be-

vaen evacuees and ithe administrative staff over the grievances walch
were in question, therc wus no violence or diesorder.

Tediste cause of the strike and demonstration was the arrcsh
of two evacuees suspected of having beaten olher evacuees. Leaders of
the striking evacuees insisted that the two held were innocent, thet
they were heléd more than seventy-two hours without charges, =nd that
they should be given a triesl under the rogulations cf the Cormurity
Council, Ac+ua‘ly in the judgmens of competent chbservers wko have in-
vestigated the strike thoroughly, the protest about the arrost of ths |
two evacuces was merely the imnediate cauce of ths disturbance which had
its origin in many causes, arong them Littermness resulting fraz evacu-
ation, inability of thc Authority o provide school buildings, keatiaog

- stoves for the barracks, and other facilitics which had been promised

ot the time of ovacuation, frustration resulting Ifrom tho disconforts of
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camp life, and similar causes. Agitation by actual pro-Japansse persons
may have contributed, but thcre is no evidence that' it was a particu-
larly important factor in the ineident.

With regard to tha sonsationzl report of the strile precented by
Lr. Townscnd, tie following statement was signed by sixty-one cmployccs
and menbers of empleyees' families who lived at Poston Campn I throughout
the “strike: g

"o, the undersigned, are living in Poston, Arizona
in barracks or houses provided by the govermmert for the
administrative staff employed by the Colorado River lWar
Ralocation Project. These cuarters zre located in Block
34 of Unit 1, which is inside the compourd of the Colorado
River War Relocation Project. We further certify that we
were occupying these quartsrs in November, 19&2, ut,wnlch
tire there was a disturvance in Tmit 1 of Foston.

"There have baer several cnerges ond allegations, made
under oxth, such as the ‘pocr :im;‘eton cowering Caucasian

employvees, (were) stonding ground like whipped children,
lucky to he spared and allowed to live from hour to hour
with ambulancec f;llod with disguisad soldiers with mackine
guns guarding their slevup so. that they would not be
slaughtared or burred as hourliy threatened.' We wish %o
testify that there was ne terrcrism or violeace at any
time, nor were we afraid of bodily injury at any tine.

To further substantiate this, those of us witiu children
felt at ease to have cur “1l¢r n remein in Poston through-
out the disturbance. We contbtinued to .ove freely *hrﬂugh—
out the camp in the course of our regulcr ossigasd duties

The best eridence showing the falsity of the statements Mr. Town-
send presented to the cormittee, however, is provided by Townsead him-
self. During the strike Townsend becameo emotiorally upset. He sp
wild rumors among liis sdministrative associstes. AL the height of tle
strike he lett his post of duty without suthorization and went tb Los
Angeles. He returned to Foston about November 29. On December 1, 1942,
Townsend was intervieved by the Project Director, Wade Head. Thore
follows a stenographic tranceript of that porbtion of the interview
bearing upon the neriod of the stwrike:

Head: "Cood morning, Mr. Towrsend.

Tovmnsend: vGood morning. . I just got your memorandur and want to
discuss ‘it with you. ' Please .l=st me anologize for ny
sctions during ithe strike. T must-kave besn so unset-I
didn't realize what I-vas.doing.: T wes afraid that I
and the other employest were going 1o be slavghtered by
the Jars.
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Head: "yr. Townsend, if you do not mind, I am going to have
notes kept on this conversation, inasmuch as your  actions
of the last few days have been such that they cause me to
.doubt your honesty and ‘reliability. Do you object?

Towncsend : "I don't blame you for wanting a record of everything I
have to zay.

Head: "low, Mr. Townsend, you said you were frightened; did
you actually see, personally, any signs of violence on
the part of the people or the destruction of any govern-
ment property?

Townsend: "Since having time to celm down I realize that there was
no sign of violence, and now that the trouble has been
settled and I have had time to look around, it is easy
to see the crowd must have been peaceful all the time
and there was no sign of any damege to any govermment

property.

Head: "Do you congider that sufficient reason for leaving
the project and fziling your duties during the time of
trouble?

Townsend: "I don't know what I meant. I lost my head, I guess.
I would have done more harm here than good in that
condition "

4. Page 50
Mr. Townsend: ".eeeeses The M. P.'s were not allowed to be in

uniform on our side of the highway, so Captain Dougher-
ty took the hospital ambulance and mounted machine guns
on it, and set the ambulance at the rear of our Cauca-
sian sleeping quarters, with soldiers im civilian clothes
to keep the” Japanese from approaching the barracks and
burning them up, as they said they would. And we were
only comfortable when those ambulances were sitting out
there. But they were not in uniform.”

Comuent

The hospital ambulance was in the charge of the Chief Medical
Officer of the center and was at no time used by Captain Dougherty or
any other officer of the M. P. company. No mechine guns were mounted
on it. It was not stationsd in the rear of the Caucasian sleeping
quarters and was not manned by soldiers of the United States Army,
either in uniform or in civilian elothes. Captain Dougherty was not
at Poston during the strike but had been transferred from this station
several days prior to the period in question.
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Page Bl

Mr. Townsendf

Comment

AT

"Now, I don't know that I mentioned ‘it in here, but

. there arve cver one‘thousand Japanese::soldiers and

Japanese officers in that camp ‘eand I have talked to
them and have been told very definitely about their
program, that this group cf men on Terminal Island
were in that category. And they will tell you if you
ask them.. They are the most indifferent fellows. If
you ask them, 'Were you fellows organizing on the West
Coast?' they, say, 'yes, we had our program all set

ups! I have asked them, 'What were you going to do?'
and the answer was, 'As soon as our scldiers came over,
we were going to help them.! They tell you right off
that they were going to win the war. And that is the
type of man that is drilling over there almost daily in
military tactics, right under- our nosec. in that camp.
They drill them in various ways, but still drill then,
and they ars making soldiers out of them, and they are
not kidding about it. They don't even presume to hide
it. :

"For insbance, I can takec you down to an admiral down
there. He was our chef in Camp 3. I can't quite recall
his name. I talked to him. T know he was an admiral

in the Jepahesec Navy, and he wes running a fishing boat
at San Pedre. I said to him, 'Is it a fact that your
boats were equipped for military purposes?' "He said,
'Yes, all of our boats were equipped so we could

convert them.!'! He said that all the Japanese fishermen
are military men. He is a fine Jap, ifeyou can stomach
that sort of stuff."

This story is entirely without foundation. It :is significant
that Mr. Townsend had not reported such a situation while he was em~
ployed at Poston and has presented absolutely no evidence in support
of his statements. Specifically, he has not supplied the name of the
alleged admiral. e

Page §§

Mr. Townsead:

"eesses Schools closed, the hospital was ordered o~
close by the mob, but remained open against orders
1" :
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Comment

Schools were not closcd. Two teachers out of 1Cl in Camp I dis-
missed classes the afternoon of November 18. fhe next day, and all re-
maining days of the strike, all classes were in session. Comps II and
III were at no time aiiected by the strike. There was no interference
with the employces of the hospital or with the operation of the hos-
pital in any manner whetsocever.

Page 60

¥r. Townsend: "Now that condition came about because the milk truck
came in, and the Japanese met the milk truck. It was
driven in by truck and trailer from the Golden States
Dairy, and the driver was in the habit of taking the
milk directly to the warshouses. They met the milk
truck znd juwawed on the truck and diverted it."

Question: "Was there a white men driving the truck?"

Answer: "Yes, the Golden States Dairy delivery man, driving a
' refrigorator truck. He refused to drive the truck
over to the group, so they started to unload the truck,
and did unload the truck and started to throw it oub.
I went into the dispatcher's office, and there was a
carbon of nilk thrown through the window."

Comment

Elsewhere Mr. Townsend says "ceses of milk were dumped and car-
tons of nmilk thrown at evervone on the highway and around the camp."
The Golden States Dairy Company denied that part of this statoment
having to do with stopping and diverting the milk truck. With regard
to the rest of the story, we have the following statement from Dr.
Edward H. Spicer, a member of the administrative staff at Poston:

"I went over to the motor pool about 7:00 P.ll. on
November 18. Mr. Townsend and the Truck Dispatcher were
there. lir. Tovmsend in an excited manner told me that
two cases of milk had been dumped somewhere in camp and
that a can of milk had been thrown through the window of
the Truck Dispatcher's office. Dr. Leighton, who was with
me, asked where the milk can was. Mr. Townsend pointed to
a cardboard quart carton about thirty feet from the Dis-
patcher's office. It was empty lying on the ground, and
there wag no evidence of milk having been spilled arcund
it. It appeered 10 have hcon tossed there emptye. here
was no evidence of any window having been broken by this
or any other milk container.m" -

Cc~-03%36-P19-BU-COS-17P
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28. Page 64

29

Mr. Townsend: ®At 9:00 o'clock, in front of the Caucasian barracks,

: the chief of the fire departmcnt and his assistant —
the chief of the fire department, Mr. Fien, and his
assistant, Mr, Wocdhouse, were accosted by a group of
Japanese policenen and a fight started because the fire
department car had been driven into a part of the camp,
It was necessary for more than a dozen Caucasians with
pea-shooters to go out and stop the attempt made by the
police department to beat up the fire chief and his
first assistant. This created a considerable disturbance,
and it was thought it would be necessary to move '
the Caucasian personnel over to the military quarters,"

Comment

The fire chief and his uassistunt were stopped while driving in
excess of the speed limit through the project area by evacuee policemen
on traffic duty. They were not molested; there was no fight; and it
was not necessary for other administrative personnel to rescue thenm.

Page 64

Mr. Townsend: ".....0ne of the most disturbing things was the
: removal of our flags from 2ll parts of the camp and the
need of our Caucasians putting up the large flag at the
office, under threats that it would be removed, with
all replaced by the 'Rising Sun,! :

"Loudspeakers, stolen from the warechouses, had been
installed, and during day and night the Japanese national
anthem was heard through the length and breadth of the
¢amp, with wild cheers and loud demonstrations toward
setting fire to the whole camp, which they had threatened
to do if the military forces were brought in, or crossed
the highway., That is the way they put it."

Comment.

Elsewhere in his testimony Mr, Townsend states that the American
flag was taken down and the Japanese flag flown. We have affidavits
from eight responsible officials of the Poston Center that the two
American flags which customarily were flown over Camp I were flown all
day and every day during the period of the strike, November 18 to 24,
and thereafter. No guard was placed over either flag and neither was
lowered except at the customary hour of sunset,
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With reyard Yo, the assertion that the Jananese flag was flown
during the strike ‘and that the Japanese nati ondl anthem was play=d
over a laudspeaker system, we have positive evidence that the claim
is without foundatlon. Included in the evidence 1g the follewing
‘statement from Father Clement, i, M., of Parker, Arizenas

"This is to make known and to testify that in the
recent mass meetings of the strike, which were held-at
Bleck #28 in Foston, the banners and .flags that were used
and seen, were signs to signify merely the presence of.
rcpresentdtlweo of the different blochs of the canp, and
in no way were these flaﬂs or banners used to dencte a
pro-Axis sentlment. :

, "LlKerse, in regard to Japc.use.muslc that was
played ever the public address system at thaese meetings,
there was no martial or Japanese patriotic music played,
It has been alleged, however, that one song, "Aikoku-Ko-
Shinkyoku! usually pleyed for depart*ug soldiers had been
played. This.can be readily explaincd, however, by the
fact that it is my certain knowledge that miners who could
not read Japanese titles, selccted records-at random, from
the large assortment which included this record.

"As a Catholic priest and Chaplain working for the
welfare and moralp of the whole camp, I testify that I
have neither seen the Japanese flag used, nor heard martial
nmusic played during the recont emer - ncy. From having ine
terviewed many Japanese, I do not believe that guch music
has been played, nor the Japancse flag dlsnlay(d.

(signed) Father Clement, M.M,
(“aryknoll Missioner)
Parker, Arizsna" . ...

300 Pa}f’e _‘é

Mr. Townsend: "About 12:00 o'clock midnight on the third day of meb
control about 200 of the mob advanced to the moter
pool, where they reached the highway aeross from the
pool, They were halted by the M.F., .2and advised they
were not allewed to cross the highway, ' They started te
move forward, snd the M,FP. fired ever their heads., His
erders were to fire over their heads, and then into them,
He was at once supperted by ancther M.P. with“a machine
gun, The mob that had advanced in rogu*ar ml;ltary wedge:
formatien stepped, and in a few minutes the entire M.F,
company was thbra in trucks with fixed bayonets ready
for actien., The Japs retreated.
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", eesesas Standing oehind tle ,P,, seeing the deter-
mined look and the immediate respense of his buddies, all
heavily armed, and the angry mob facing their first set-
back, defient and ugly but still without a leader, make
things look pretty near a crisis.”

Comment

: With regard to ithe above, we have the following statement by
Mr, Ernest L. Miller, Chief of Internal Security, and Mr. Leonard L.
Nelson, Unit I Administrator, Peston:

"On the night of November 18th, about 11:00 P.l.,
Chief Kiyoshi Shigekawa and six of his men came to the

‘administratien building and asked if it would be possible
to get another truck for patrel, V'.ile the Chief was in-

~ side discussing the matter wilh Chief of Internal Security

" Miller and Acting Preoject Director Evans, the six boys ap—

" parently thought they might as well 2o and pick up the
truck, as they -must have been over-confident that the truck
wauld be given to them, Mr. L. L. Nelson' was walking toward
the moter pool at this time and saw the police approaching
the M.P. guard stationed in front of the pool. There were
four or five M.P.'s standing by the pool and a weapon car-—
rier loaded with six or eight more saldiers drove up &t
this moment, - The soldiers ordered the police to halt which
they dids They said they were from the police department
and ‘were 'supnosed to pick up a truck. The soldier told them
ot to come across the roa . but tr-r started to cross., They
said it was all right as they had purmissicn, COne M.P. shot
over their heads and the pelicemen ran back to the administra-
tion building,"

31. Page éé

Mr. Townsend: " seee..ese Many of the Caucasians had left with their
families, who had been cenfined to their barracks."

Comment

Mr. Tewnsend, himself, is the only employece definitely known to
have left his post of duty on the project during the strike,

32, page 67

Mr. Townsend: "....s.esy and at 8:15 the goon squad went into the
barracks of one of the Japanese informants that had
been working with the F.B.I, and the young man being
absent, this goon squad beat up his mother and father
to a point whers they were not expected to live,
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Mr. Townsend:
The Chairman:

Mr. Townsend:

The Chairman:
Mr. Townsend:
The Chairmang:

Mr. Townscnd:

Comment
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brzaking the arm and ankles of the father, and breaking
both arms and fracturing the skull of the mother, and
bruising her in-nearly every portion of her body."

"Do you have the numes of those Japanese?"

"I have in the records some place."

"How long did they remain in the hospital?"

"I went in to see them the following morning after this
had happened, or, I went in the next evening, and the
next morning or about mid-day the following day there
were other victims put in the hospital, and thesc people

had disappeared,"

"In two days they had disappeared from the hospital?"

‘"Disappeared from the hospital,"

"Did you ever see them afterwards at the camp?"

"o, I never saw them, and the riot followed soon after
that, because this squad, this goon squad, went out and
wanted to beat up everybody that had given any informa—
tion to these F.B.I., men."

The following information is taken from the records of the
hospital concerning all patients submitted to the hospital as a re-
sult of the beatings in question:

Condition on

Name Admitted Diagnosis Treatment Discharge
Seta, Francis Joe 10-18-42 Laceration Suture 10-26-42
of scalp wound Fully recovered
Kurisaki, Lyle 11-1-42 Laceration Suture T 11512
of head wound Fully recovered
* Contusion
of body
Nishimura, Kay 11-15-42 Concussion Suture 1153012
: A of brain wound Fully recovered
Multiple of
laceration
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Condition on

Name Admitted Diagnosis Treetment Discharge
Tamada, Sawa 11-15-42 laceration  Suhture 11-26-42

of hand laceratisn  Fully recovered
Yamada, Jisule 1l-15-42 TLaceration  Suture 11-26-42

of sknil wound Fully recovered
Yamada, Hatsuni  11-27-42 MNeurosis Sedation 11-26-42

cue to fear Improved
Kide, Saburo 1-31-43 Contusion of Suture 2-15=13

head anc wound Fully recovered

face,. Lacer—
ation of hand

treatment, During their stay in the hospital, visitors were restricted
to immediate members of the family, police ard project officials upon
direct authorization of the Chief Nedlcal Officer. Strict orders wer
given that no on¢ was to be admitted except on a pass signed by the
Chief Medical Officer. A complete record of all visitors was kept.
This record indicates that My« Townsend.at no time visited these pa-
tients nor racussted to visit thea.

These patlents were dwschurp<d upon full recovery and completion of
&- )
+

ge 70

—-A-—.-

Mr., Townsend: "The mob hacd nsed flV° thousand gallons of gascline

/

the first two dayse.! )
Comrent:

During the first two days of the strike, November 18 and 19,
the total amount of gasoline used in Urnit I was 1,726 gallons. This
included gassline for irucks carrying suoplies from Parker to Poston,
distribution of food ané other supplies in the unit, ambulances,
water trucks, aand other normal functions. The consumption of gaso~
line on the 1lth and 12th of November, two normal working days previous
to the strike, was 2,080 gallons

'Pa_,;r;;; :7_2

Iir. Townsend: Me.ese.+. Up to date there has been no prosecu-
tion for any offense or for any outlawry or crime in
any ol the camps. On the Poston battlefronts the
Japs heve won all battles up to January, 1943.'
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Comuient

Up to the present tiue, our records indicatc that thére have
been cight (3) men tricd in the State of Arizo.ia courts for state of-
fenses, seven (7) of these men werc found guilty snd sentenced. There
have also been five (5) men taken to the Federal courts in Phoenix,
Arizona, tricd for Feder:zl offonses, and convicted. This number. docs
not, of course, includc persons tried on the project for violations
of project rules wmnd regulations, or persouns transferred to internment
camps because of evidences of loyalty to Japan or because their ac-
tivities were such that their presence was detrimental to the welfare
of the project. :

Poge 76

Questions "How many so-callcd pleasure cars did you have at
Poston?"

inswers "About 70 or 80."

Question: "fere they &11 owned by the government?"

Answer s "111 Government scdans."

Questiont "Government scdens. Werc thesc automobiles used by
the Japanesé at night?"

Answer s "Exclusively."

Question: "That did they use thom for?"

ANSWET 3 “"pleasure, running around the cump in the rcmote arcas,
for scootcrs, and pleying around, as would be gxpected.”

Comment

From the beginning motor equipment had been handled at Poston
through a centralized motor pool, with passcuger cars on permancnt as-
signment only to the police force, the hospital, and one or two key
administrative persons. There is absolutely no foundation for the
stotement that evacuces werc allowcd to use official cars at night
or at any other timc for pleasurc driving.

Page 76

Mr. Townsends: "By pooling the trucke, we saved 1 795 gaXlons of
gasolinc in-the first wockeud, Sdaturday night, Sunday
and Sunduy aight, and continucd to savce 1,000 gallons
por doy, by actual pump records. That is by the trucks
that were impoundcd. Then later on, if you want to
bring in the cars, wo did the same thing and saved 500

gallons a day by takine the cars away from then"
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Comment o >

The assertion that 1,000 gallons of gasoline per day were
saved by establishing a pool system while Mr. Townsend was at the
center has no foundation of fact. ;

Page 77

Question: "While you were at Foston did the Japanese who were
interned there make automobile trips to visit their
relatives and friends in the Midwest and East?"

Answer: "They did, with written orders by iir. Head to supply
them with transwortation.m

Question: "What was the reason,for these trips?"

Answers : "Any excuse, Sickness in the families or for the

purpose of locking after & sold automobile that
payments had not been made on, being unable to make
collections on crop sales or various agriculiural
ideas, and for uny miscellancous excusc the Japanese
were allowed to take government equipment and meks

trips up to 2,500 miles, using government credit cards."

The Chairmans "All their own cers had boen left at their homes by
the evacuces?"

The Witnesst "Oh, yes. They didn't have their own cars, except
those which we lcascd from them, you see,"

The Chairman: "And they used the government eguipment?"

The Witness: "They used to use them, thesec big sedans, and drive
them into these metropolitan centers out there. ¥ith
soldiers sitting out there in the descrt and sseing a
load of Japanese going by in the big government cars

and giving the bdéys a big horselaugh. It was terrible,
and is still going on, but not quite sc v101ou0¢v, because

the camp has been under quarantine,"
Muestion by Mr. Stecdman:
"You say that some of the cars tr1v€lud as hwrh as

2,500 miles, Did the oppedomgters indicate that when
tth returned?!
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Comment

il Ve

"Yess In starting them on the trip it was usual to give
them a credit cerd and to keep a complete record, so we
took the speedometer reading upon their leaving and upon
their returning."

No evacuee has ever been allowed to take a government car on a
trip outside the project on personal business. No evacuee has
ever been authorized to use a government credit card. ZEvacuees
have in some instances been taken to Los Angzeles and Phoenix for
special medical trestment, or for similar purposes involving
serious emergency. ' In all such cases the evacuees were accom-
panied by Caucasian escorts. On two occasions, March 20 and
June 2, 194Z, Thomas Masudes was sent ir a government car from
Poston to Phoenix, Arizona, to transact official business for
the center with officials of the State. Since he entered no
restricted zone, he made the trip without escorte.

: During the period Mr. Townsend was employed at Poston,
no evacuee was permitted to leave the project area without an
escort. No trip of as much as 2,500 miles has been taken from
Poston in a government car, except ore unauthorized trip to
Qklahoma City which Mr. Townsend, himself, took without the

knowledge or permission of the Project Director.
: _ 2
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